

تناولت هذه الرسالة التساؤلات التي أوردها الإمام ابن جُزَي في تفسيره، وأجوبته عنها، واعتمدت منهجا واضحا في بيان وجه التساؤل، وذكر نظائر الآية الواردة فيه، مع بيان أجوبة المفسرين الأخرى.

والهدف من الدراسة هو إبراز تساؤلات ابن جزي، وإيضاح غامضها، ومقارنتها بأجوبة المفسرين الآخرين، والتوفيق بينها، أو الترجيح، حال الخلاف.

وقدّم بين يدي البحث بتمهيد تجلّى فيه عصر ابن جزي سياسيا، واقتصاديا، واجتماعيا، ودينياً، وعلمياً، وتضمن سيرته الشخصية والعلمية، ودراسةً عن تفسيره، ومنهجه فيه، ثمّ خُتم التمهيد بتعريف التساؤلات، وحكمها، ومكانتها، وفوائدها، وأنواعها، ومنهج ابن جزي في طرحها، والإجابة عنها.

وأبرزت الرسالة مكانة ابن جزي، وعلمه، وسعة اطلاعه، وقدرته على إبراز المعلومة والفائدة والنكته، بأسلوب موجز بديع، وكذا قدرته على حل المشكلات بأوضح العبارات.

وخلصت الدراسة إلى عناية المفسرين بالتساؤلات، واعتبارها أسلوبا متميّزا في حل الإشكالات، ورفع التوهّمات، كما أنها تسهم بدور بارز في تشويق القارئ، ورفع الملل والسّامة عنه.

This Thesis addresses the questions mentioned by Imam Ibn Juzzi in his interpretation, and his answers to them. It adopts a clear approach in showing the question, and mentions analogues of the verse in this regard, with a statement of other interpreters' answers.

The aim of the study is to highlight Ibn Jazzi's questions, clarify their ambiguity, if any, compare them with the answers of other interpreters, and reconcile or weighing them, in case of disagreement.

The researcher begins with an interface in which he explained the era of Ibn Juzzi politically, economically, socially, religiously and scientifically. It also includes his personal and scientific biography, a study of his interpretation and methodology, and then concludes the definitions of questions, their provisions, status, benefits, types, and the methodology of Ibn Juzzi in making and answering them.

The Thesis sheds the light on the position of Ibn Juzzi, his knowledge, and broadness of his acquaintance , and his ability to highlight the information and benefit and humor, in a brief concise style, as well as his ability to solve problems in the clearest terms.

The study concludes that the interpreters' attention to the questions, as a distinct method in solving problems and eliminating the illusions. In addition, it contributes with a prominent role in the excitement of the reader, and eliminating of boredom.